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پرونده ديپلماسي
روايت سال

تاريخنشاندادمامرعوبنبوديم
گفت وگو با  حسين موسويان ديپلمات برجسته 

  ش�ما مذاكره كننده ارش�د در دولت اصلاحات بودي�د. در آن 
سال ها هنوز مذاكره بر س�ر پرونده هسته اي مانند دولت يازدهم 
رويه اي عادي نبوده و تيم آقاي روحاني كه ش�ما نيز در آن حضور 
داش�تيد نخس�تين رويارويي مذاكراتي با تروييكاي اروپايي را 
تجربه كرديد. در آن زمان بر چه اساسي افراد مذاكره كننده با غرب 
انتخاب ش�دند؟ چه معيارهاي سياس�ي براي اين انتخاب وجود 

داشت؟ 
 معيار انتخاب، تس��لط و تجربه كار ديپلماتيك موفق بود. در آن زمان 
شوراي هسته اي كه متشكل از دبير شوراي عالي امنيت ملي، وزير خارجه، 
وزير دفاع، نماينده مقام معظم رهبري و رييس س��ازمان انرژي اتمي بود 
بسيار فعال بود. در آن ش��ورا دكتر ولايتي كه 16 سال سابقه كار و فعاليت 
در وزارت خارجه را داشته و ديپلمات ها را خوب مي شناخت، افراد مدنظر 
براي حضور در مذاكرات را معرفي كرد. شورا هم اين افراد را تاييد كرد و بعد 
از تاييد مقامات عالي، تيم مذاكره كننده با مسووليت دكتر روحاني كار خود 

را آغازكرد. 
  آيا در زمان آقاي احمدي نژاد هم اين شوراي هسته اي فعال بود 

و در تعيين مذاكره كنندگان هسته اي نقش داشت؟
 بله در دوران ايشان هم اين شورا فعال بود. ش��ايد برخي از مقامات به 
آن تركيب اوليه اضافه شده باش��ند اما قطعا مقامات حاضر در شورا اكثرا 
تغيير كرده بودند. افراد جديد هم ديدگاه متفاوتي داش��تند كه در نتيجه 
يك استراتژي كاملا متفاوت در دوران آقاي احمدي نژاد اجرا شد. استراتژي 
كه موجب ارجاع پرونده به ش��وراي امنيت س��ازمان ملل و اعمال س��يل 

تحريم هاي ظالمانه بين المللي و چند جانبه عليه ايران شد. 
  در آن ب�ازه زماني ش�ما ب�ه عن�وان مذاكره كننده ارش�د در 
چه فاصله ه�اي زماني مذاك�رات را انج�ام مي داديد؟ ش�ما چه 

مسووليت هاي مشخص و محوله اي داشتيد؟ 
آن مقطع مذاكراتي ش��هريور 1382 تا مرداد 1384 را شامل مي شد. 
مسووليت اصلي من هم معاونت سياست خارجي شوراي عالي امنيت ملي 
بود. هرچند من عضو تيم مذاكره كننده و سخنگوي هسته اي بودم اما ما در 
شوراي امنيت مسائل مهم ديگري مانند بحران افغانستان، پرونده عراق و 
بسياري از مسائل مهم سياست خارجي ديگري هم داشتيم كه من به شدت 
درگير آنها بودم. ما در موضوع هسته اي يك تيم كارشناسي داشتيم كه در 
آن مديران مياني تمام دستگاه هاي ذيربط حضور داشتند و كارشناسي هاي 
لازم را انجام مي دادند. در مرحله بالاتر ش��وراي هسته اي به رياست دكتر 
روحاني بود كه در آن وزرا حضور داشتند و تصميم گيري هاي اصلي در آن 
شورا انجام مي گرفت. تصميمات اين شورا گاهي در شوراي عالي امنيت ملي 
مطرح و سپس براي رهبري ارسال مي شد. گاهي هم تصميم جلسه شوراي 
هسته اي مستقيما براي اعلام نظر مقام معظم رهبري ارسال مي شد. گاهي 
هم مقام معظم رهبري شخصا جلسه مي گذاشتند و با حضور برجسته ترين 
مقامات ذيربط كشور موضوع بحث و در خصوص آن تصميم گيري مي شد. 

  منظور از فاصله زماني، فاصله هاي زماني مشخص با تروييكاي 
اروپايي بود. به عنوان نمونه تيم دولت تدبير و اميد به طور متوسط 

ماهي دو تا سه بار با 1+5 مذاكره هسته اي داشتند؟ 
 بله منظور من هم دوران مذاكره با سه كشور اروپايي بود كه در آن دوران 
جلس��ات ما هم زياد بود اما نه به فش��ردگي دوران رياست جمهوري دكتر 

روحاني. 
  شما فرموديد كه س�خنگوي هس�ته اي هم بوده ايد. آيا در آن 
مقطع محدوديتي براي انتقال اخبار مذاكرات به رسانه ها تعيين 
مي كرديد؟ در دولت هاي نهم و دهم در بسياري از موارد از رسانه ها 
درخواس�ت مي ش�د كه نتيجه مذاكرات را در رسانه خود چندان 

پوشش ندهند. 
من ياد ندارم ما محدوديتي براي رس��انه ها در پوش��ش اخبار تعيين 
كرده باشيم. حجم انتقادات در آن دوره وحشتناك بود و تيم هسته اي هم 
مورد حمايت ملي نبود. در آن مقطع ما در ابتداي بحران هس��ته اي بوديم 
و ديدگاه ها بسيار متفاوت بود. برداشت سياسيون كش��ور هم اين بود كه 
دو يا س��ه ماه مذاكره كافي اس��ت. ضمنا اكثرا هم تهديد شوراي امنيت را 
جدي نمي گرفتند و حتي خيلي ها به ما مي گفتند كه شما از ترس مرگ 
خودكش��ي كرده و مرعوب بلوف غربي ها ش��ده ايد و برخي هم ما را خائن 
مي خواندند و قس عليهذا. اما زماني كه پرونده در دوران آقاي احمدي نژاد 
به شوراي امنيت رفت و ايران تحريم شد، تازه همان مخالفان و منتقدان باور 
كردند كه تهديد، بلوف نبود و ما هم مرعوب نبوديم. اما حيف كه هزينه اين 

باور براي كشور صدها ميليارد دلار بود. 
  قدرت تصميم گيري شما به عنوان عضو ارشد تا چه اندازه بود؟ 

 من و ساير اعضاي تيم هسته اي تصميم گيرنده نبوديم و پيشنهاد دهنده 
بوديم. برخي اوقات مقامات پيشنهاد تيم هسته اي را مي پذيرفتند و برخي از 

اوقات هم آن را رد مي كردند. 
  معمولا چه جنس پيشنهادهايي از س�وي مقامات مورد اشاره 

شما رد مي شد؟ 
 ما عموما س��عي مي كرديم توضيح دهيم كه اين تهديد چقدر جدي 
اس��ت، چرا نيازمند زمان هس��تيم، چرا از نظر حقوق بين الملل و با وجود 
قطعنامه هاي شوراي حكام آژانس، بايد با توافق با آژانس و اعضاي شوراي 
امنيت سازمان ملل، غني سازي داشته باشيم. در آن زمان اين نوع نظرات 
پذيرفته نبود چرا كه عمق تهديد جدي تلقي نمي شد. ما در همان مقطع 
نگران بوديم و هش��دار مي داديم كه رفتن پرونده به شوراي امنيت يعني 
اينكه ايران به گروگاني امريكا درخواهد آمد زيرا هيچ توافقي بدون امريكا 

مذاكرات هسته اي ميان ايران و 1+5 پس از 13 سال در سال 94 به نتيجه رسيد؛ پرونده اي كه در سه دولت دست به دست شد و گرمي و سردي هاي بسيار 
را تجربه كرد اما به گفته مذاكره كنندگان دولت هاي اصلاحات و دولت كنوني تدبير و اميد همواره تصميم گيري هاي كلان اين پرونده در اختيار مقام هاي 
عاليرتبه بوده است. سيد حسين موسويان را همه با عنوان مذاكره كننده ارشد در دولت اصلاحات مي شناسند اما ديپلماسي عمومي كه وي در دو سال 
گذشته براي تامين منافع ملي ايران در خارج از مرزها به كار گرفته است كم از حضور در پشت ميز مذاكرات ندارد. موسويان در دو سال گذشته پشت هر تريبون رسانه اي و هر محفل سياسي 

ممكن در قاره سبز و البته ايالات متحده حاضر شده و از برنامه هسته اي ايران با عنوان صلح آميز نام برده و دست غرب در بحران سازي از اين پرونده را برملا كرده است. موسويان كه عنوان 
پ ژوهشگر ارشد در دانشگاه پرينستون را به خود اختصاص داده است در دولت هاشمي رفسنجاني سفير ايران در آلمان و در دولت خاتمي معاون دبير شوراي عالي امنيت ملي )حسن روحاني( 
و عضو هيات مذاكرات هسته اي ايران بود. موسويان در مصاحبه اي كوتاه با »اعتماد« از حاشيه هاي مذاكراتي مي گويد كه در آن حضور مستقيم داشته است؛ مذاكراتي كه وي اعتقاد دارد يكي 

از دلايل ناكامي آن غيبت امريكا در پشت ميز مذاكرات بوده است. موسويان در اين گفت وگو از هشدارهايي مي گويد كه در زمان دولت عدالت گستر مهرورز در خصوص انتقال پرونده به شوراي 
امنيت داده بود اما عملا ره به جايي نبرد و در نهايت هم آن تهديدها جامه عمل پوشيد. متن اين گفت وگو به شرح زير است:

ديپلماسي 
عمومي كه وي 

در دو سال گذشته 
براي تامين منافع ملي 

ايران در خارج از مرزها 
به كار گرفته است كم از 

حضور در پشت ميز 
مذاكرات ندارد

سارا معصومي 
دبير سرويس ديپلماسي
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ممكن نخواهد بود و امريكا هم نمي گذارد از دس��تور شوراي امنيت خارج 
شويم. 

  آيا در خصوص ريز مسائل هم با مقام هاي عالي نظام هماهنگي 
به عمل مي آمد؟ 

گزارش كامل و دقيق موضوعات بدون اس��تثناء تقديم مقامات عالي، 
تصميمات اجماعي اتخاذ مي شد و تيم مذاكره كننده هم مجري تصميمات 

بود. 
  قدرت مانور رييس جمهور در آن مذاكرات تا چه اندازه بود؟ 

رييس جمهور هميش��ه قدرت مانور بسياري داشته اس��ت. اما آقاي 
خاتمي به دليل اعتم��ادي كه به دكتر روحاني داش��ت، در عمل مديريت 
پرونده هسته اي را به عهده ايشان گذاش��ته بود. به هر حال رييس جمهور 
هم دبير شوراي عالي و رييس و اعضاي تيم هسته اي را تعيين مي كند و هم 
خود رييس شوراي عالي امنيت ملي است. از سوي ديگر مقام معظم رهبري 

هميشه و همواره ملاحظه نظر رييس جمهور را كرده اند. 
  خطوط قرمز تعيين شده از س�وي نظام براي آن مذاكرات چه 

بود؟ 
حق بهره مندي جمهوري اس��لامي از تكنولوژي صلح آميز هسته اي 
شامل غني سازي و آب سنگين در چارچوب معاهده ان پي تي، خط قرمز 

نظام بود. 
  فرآيند شكلي مذاكره به چه ش�كل بود؟ آيا براي تعيين محل 

مذاكرات پروتكل خاص يا ترتيبات خاصي رعايت مي شد؟ 
در آن زمان ما چندان در م��ورد محل مذاكره بحث نمي كرديم چرا كه 
براي ما محتواي مذاكره مهم بود. درك مشتركي وجود داشت مبني بر اينكه 
محل مذاكرات نمي تواند واشنگتن باشد و به همين دليل عمده دورهاي 

مذاكراتي در كشورهاي اروپايي بود. 
  آيا تي�م مذاكره نماين�ده تامه مل�ي بود يا صرف�ا متخصص و 

كارشناس در امر ديپلماسي؟ 
رييس و اعضاي تيم مذاكرات هس��ته اي نماينده تام��ه ملي بودند اما 

مجري تصميمات ملي. 
  اگر تيم ه�اي مذاكره كننده مجري تصميم هاي ملي هس�تند 
بنابراين نقش مذاكره كننده هاي متفاوت در سه دولت اصلاحات، 
عدالت گس�تر مهرورز و دولت تدبير و اميد چه بوده است؟ بر اين 
اساس تصميم براي رسيدن به توافق يا نرسيدن در سطح ديگري 

گرفته و مذاكره كنندگان تنها مجري بوده اند. 
مهم تصميم ش��وراي هس��ته اي بود. معمولا مقامات عالي به تصميم 
شوراي هس��ته اي احترام مي گذاشتند. اعضاي ش��وراي هسته اي هم در 
دوران دولت اصلاحات و هم در دولت تدبير از يك طرز تفكر برخوردار بودند 

اما در دولت مهرورز اوضاع كاملا متفاوت بود. 
  در نخس�تين رويارويي تيم ايراني با تيم ترويي�كاي اروپايي، 

طرف مقابل چه درخواست هايي را مشخصا اعلام كرد؟ 
نخستين جلس��ه در مهر 82 و چندروز قبل از ورود س��ه وزير اروپايي 
به تهران بود كه من مس��ووليت اين مذاكرات هيات كارشناسي را بر عهده 
داش��تم. در آن مقطع مذاكره كنن��دگان اروپاي��ي ابتدا انص��راف ايران از 
غني سازي را مطرح كردند كه رد كرديم. بعد تعليق غني سازي براي دوره اي 

نامحدود يا نامشخص را مطرح كردند كه باز هم رد كرديم. 
  البته بعدها تعليق براي مدت زمان محدود را اجرايي هم كرديم؟

 بله بعد از توافق سعد آباد اجرا كرديم منتهي هميشه در مورد محدوه 
تعليق اختلاف داشتيم. 

  آيا در آن دوره از مذاكرات شناخت فرد به فرد افراد تيم مذاكره 
مقابل و بررسي سوابق آنها تاثيري بر نتيجه گيري نهايي داشت؟

 تيم مذاكره كننده اروپايي وضع بدي داش��ت. ما مجري تصميم هاي 
مقامات عالي كشور خودمان بوديم اما اروپايي ها اختيار اجراي تصميمات 
خودشان را نداش��تند زيرا بايد موافقت واش��نگتن را جلب مي كردند. لذا 
تصميم گيرنده اصلي ط��رف مقابل، در مذاكرات غايب ب��ود و ما هم اجازه 

مذاكره مستقيم با امريكا نداشتيم. 
  آقاي ظريف اخي�را در مصاحبه اي تاكي�د كرده اند دلايلي كه 
مذاكرات با س�ه كش�ور اروپايي به نتيجه نرس�يد، شكل گيري 
جرياني بود كه به صورت گسترده از سوي امريكايي ها طرح ريزي 
شده بود. از آن سو تلاشي هم از سوي اروپايي ها شده بود كه رابطه 
شان را با امريكا اصلاح كنند و در مجموع به اين دلايل آن مذاكرات 
به نتيجه نرس�يد. گرچه من بر اين باورم اگر همان روند از س�وي 
ايران ادامه پيدا كرده بود و در انتخابات س�ال 84، ما روندي كاملا 
متضاد با مس�ير قبلي را در پيش نمي گرفتيم، مذاكرات به نتيجه 
مي رس�يد. بنابراين نظر آقاي ظريف اين است كه بدون امريكا در 

گردونه مذاكرات هم توافق ممكن بود. نظر ش�ما در اين خصوص 
چيست؟ 

من مصاحبه آقاي ظريف را نخوانده ام. اما بعيد مي دانم مذاكرات بدون 
حضور يا حداقل موافقت امريكايي ها مي توانس��ت به نتيجه برسد. طرف 
اصلي آقاي ظريف بعد از آنكه مذاكرات را در س��مت وزيرخارجه و مسوول 
مذاكرات هسته اي در شهريور 92 شروع كرد، امريكا بود. آقاي ظريف و تيم 
هسته اي بيشترين و جدي ترين مذاكرات را در اين دوره با امريكايي ها انجام 
دادند. در طول حدود دوسال اخير مذاكرات هم هرآنچه كه تيم هسته اي 
ما با امريكايي ها توافق مي كرد، مورد پذيرش ساير اعضا قرار مي گرفت. در 
اين دو سال تنها عضوي كه نق مي زد، فرانسوي ها بودند، اما تجربه دوسال 
مذاكرات اخير هم نشان داد كه فرانسه هيچگاه نتوانست توافقات انجام شده 
ما با امريكا را تغيير دهد. بنابراين جاي ش��كي باقي نمي ماند كه مذاكرات 

هسته اي بدون مذاكره با امريكا با سرنوشتي نامعلوم مواجه مي شد. 
  آيا اروپايي ها در آن مقطع پيشنهاد حضور امريكا در مذاكرات 

را نمي دادند؟ 
اروپايي ها ازهمان ابتدا معتقد بودند كه هر پنج عضو شوراي امنيت بايد 
مستقيم درگير مذاكرات هسته اي باشند. وقتي ما به آنها گفتيم كه اجازه 
مذاكره مس��تقيم با امريكا را نداريم، به ما گفتند كه هرچه با شما مذاكره 
كنيم را به واشنگتن گزارش مي دهيم و اگر آنها موافقت كردند، ما هم تعهد 
مي دهيم. البته فرض اروپايي ه��ا اين بود كه هم آنها و هم م��ا با روس ها و 
چيني ها در هماهنگي و ارتباط هستيم. در مذاكرات پاريس در پاييز 1383، 
هرچند ساعتي كه مذاكره مي كرديم و به يك نقطه مهم براي تصميم گيري 
مي رسيديم، اروپايي ها درخواست تنفس مي كردند و بلافاصله جان ساورز 
مذاكره كننده انگليسي با واشنگتن تماس گرفته و گزارش مي داد و نظر آنها 
را مي گرفت. براي ما كاملا روشن بود كه سه كشور اروپايي نقش واسطه و 

محلل را داشتند. 
  خاط�ره اي از تعيين كننده ترين اتف�اق مذاك�رات در آن دوره 

داريد؟
 شايد مادر مشكلات مذاكرات ايران و سه كشور اروپايي در 82 تا 84 در 
اين خاطره خلاصه شود كه البرادعي قبل از ورود سه وزير خارجه اروپايي 
به تهران آمد. دكتر روحاني ملاقات خصوصي با وي داش��ت و چند بار از او 
پرسيد كه از نظر آژانس معني تعليق چيست؟ او صريح گفت: »خودداري 
از گازدهي به سانتريفيوژها«. وقتي وزراي سه كشور اروپايي آمدند دعواي 

اصلي بر سر تعليق بود. 
دكتر روحاني به اعتماد حرف و قول و تعريف البرادعي بعد از مشورت 
تلفني با مقامات عالي، پذيرفت كه تعليق بر اساس تعريف آژانس بين المللي 
انرژي هسته اي صورت گيرد. بعد از يك ماه آژانس دوسه صفحه بدون امضا 
و بدون سربرگ آژانس براي ما فاكس كرد كه تعليق را وحشتناك فراگير 
تعريف كرده بود يعني تعليق گازدهي، توليد و مونتاژ و نصب سانتريفيوز، 
تعليق پروژه هاي اصفهان و نطنز و اراك و حتي ساخت وساز. ما شوكه شديم. 
وقتي از البرادعي پرسيديم گفت تعريف فني و قانوني آژانس همان است كه 
من گفتم. اين برگه تعريف سياسي تعليق است كه توسط قدرت هاي بزرگ 
تعيين شده و من هم اختياري ندارم. به همين دليل هم من نه امضا كردم و 
نه حاضر شدم روي سربرگ آژانس بياورم. البته البرادعي همين حقيقت را 

در كتاب »عصر فريب« خود هم بعدا اقرار كرد. 
  تيم ايران اظهارات البرادعي را به وزراي س�ه كش�ور اروپايي 
منتقل نكرد؟ پاسخ آنها به اين تعريف سياسي و نه فني و حرفه اي 

چه بود؟ 
البته كه ما به اروپايي ها گفتيم و آنها اين مساله را با امريكايي ها در ميان 
گذاشتند. اما مبنا و اساس استراتژي امريكايي ها حذف غني سازي بود و بر 
همين اساس پيغام دادند كه تعليق بايد تعليق غني سازي و هر آنچه كه به 

نحوي با غني سازي مربوط مي شود را شامل شود. 
  چرا تي�م مذاكره كنن�ده در همان زم�ان با علني ك�ردن اين 
اتفاق هاي پش�ت پرده فض�اي رس�انه اي به خصوص در س�طح 

بين المللي را به نفع ايران تغيير نمي داد؟ 
يك نكته كليدي كه اكث��ر تحليلگران فراموش مي كنند اين اس��ت 
كه در ش��هريور 82، آژانس قطعنامه اي صادر كرده و تصويب كرده بود كه 
غني سازي و كليه فعاليت هاي مرتبط با غني سازي بايد تعليق شود. اجراي 
قطعنامه هاي شوراي حكام آژانس هم براي اعضا الزامي است و نه اختياري. 
تيم هسته اي به رياس��ت دكتر روحاني بعد از اين قطعنامه كار خود را آغاز 

كرد و نه قبل از آن. 
  در آن بازه زماني اروپايي ها در خصوص كدام مس�اله و توانايي 

هسته اي ايران بيشترين مقاومت را از خود نشان مي دادند؟ 
اروپايي ها روي غني سازي و آب س��نگين مقاومت مي كردند اما وضع 

مذاكرات ما با آنها به جايي رسيد كه مي توانستيم توافقي مثل اصول برجام 
بكنيم. لكن در آن مقطع غني سازي و آب سنگين خط قرمز امريكا بود و ما 

هم راه مذاكره با امريكا را نداشتيم. 
  در آن مقطع هيچگاه فردي در داخل تيم يا شوراي عالي امنيت 
ملي يا نهادهاي عاليرتبه ديگر پيشنهاد مذاكره مستقيم با امريكا 

را نداد؟ 
تيم مذاكره كننده معتقد بود كه ما بايد با هر پنج عضو شوراي امنيت 

مذاكره كنيم اما نهايتا تصميم به عهده مراجع عالي تر بود. 
  اصلي ترين تفاوت مذاكره هسته اي در دولت هاي نهم و دهم با 

مذاكره در دولت يازدهم چه بود؟ 
از نظر من فرمولي ك��ه در قالب برج��ام در دولت يازدهم توافق ش��د 
همان محتوا را هم دولت نه��م و دهم آماده توافق بودند. منتهي ش��رايط 
سياس��ي بين المللي در دوره دولت نهم و دهم به قدري منفي شده بود كه 
امكان توافق براي قدرت هاي جهاني با ايران وجود نداش��ت. در عين حال 
واقعيت اين بود كه مذاكرات هس��ته اي نخس��تين تجربه مهم مذاكرات 
بين المللي دكتر جليل��ي و تيمش بود در حالي كه دكتر ظري��ف از دوران 
مذاكرات قطعنام��ه 598 در مذاكرات مهم بين المللي حضور داش��ت و او 
وتيمش جزو باتجربه تري��ن ديپلمات هاي بين المللي اي��ران بودند. دكتر 
ظريف سابقه حضور در مذاكرات هسته اي دكتر روحاني را داشت و نقش 
كليدي هم داش��ت. نكته مهم ديگر اين بود كه دكتر ظريف از آغاز بحران 
هسته اي به مناسبت مس��ووليتش به عنوان س��فير ايران در نيويورك، با 
دانشمندان هس��ته اي امريكا زياد صحبت كرده بود و ذهن امريكايي ها را 
خوب مي ش��ناخت. البته يك قاعده بس��يار تعيين كننده ديگر هم وجود 
داشت و تسلط فوق العاده دكتر ظريف به زيان انگليسي است. من از برخي 
امريكايي هاي خبره ش��نيده ام كه او از خيلي از امريكايي ه��ا هم به زبان 
انگليسي مسلط تر است. تفاوت ها زياد است اما انصافا فضاي بين المللي بعد 
از انتخابات رياست جمهوري 1392 زير و رو شد و دكتر ظريف اين شانس را 

داشت كه در يك فضاي بين المللي كاملا آماده و مثبت مذاكره كرد. 
  آيا ممكن نبود كه تركيب تيم مذاكره كننده هسته اي ايران با 
آمد و رف�ت دولت ها تغيير نكند؟ به هرحال تي�م اصلاحات براي 
آشنايي با روحيه مذاكره كنندگان مقابل وقت و انرژي صرف كرد 
و با تغيير دولت دوباره افراد جديدي روي كار آمدند و سرمايه قبلي 
نظام در آش�نايي مذاكره كنندگان با جزيي�ات و وضعيت پرونده 

هسته اي بر باد رفت؟ 
خير. چون رييس جمهوري انتخاب ش��ده بود كه كلا با سياست هاي 
هسته اي دولت قبل مخالف بود و در دوران انتخابات هم صراحتا  مخالفت 
خود را با مردم در ميان گذاشته بود و سياس��ت هاي خود را هم علنا اعلام 
كرده بود و راي هم آورده بود. لذا حق او بود كه سياست هاي خود را اجرا كند. 
علاوه بر اين اگر آقاي احمدي نژاد مي خواست تيم قبلي را نگه دارد اما 
تيم قبلي سياست هاي اورا اجرا كنند، ما نمي توانستيم قبول كنيم چون 
براي ما صددرصد روشن بود كه اين سياس��ت ها، ايران را روي ميز شوراي 
امنيت س��ازمان ملل مي نش��اند و تحريم هاي رنگارنگ آغاز مي شود. من 
نخس��تين نفري بودم كه آقاي احمدي نژاد براي تصدي وزارت خارجه با 
او صحبت كرد. دوس��اعت با هم صحبت كرديم. ايشان صددرصد مخالف 
سياس��ت هاي هس��ته اي تيم دكتر روحاني بود. من هم با كمال صداقت 
خدمت ايشان گفتم كه سياست هاي شما اگر اجرا شود، پرونده هسته اي 
به شوراي امنيت خواهد رفت. لذا براي من مقدور نبود كه مجري سياستي 

باشم كه مي دانم صد درصد مغاير منافع ملي كشورم است. 
بعد از اينكه آقاي متكي وزير خارجه شد، ايشان هم درحق من لطف 
داشت و من را دعوت كرد و پيش��نهاد كرد كه من مسووليت هسته اي 
در وزارت خارجه را بپذيرم. ايش��ان پيش��نهاد كرد كه پس��تي در حد 
معاون وزير تعريف شود و همه س��فرا و معاونين هم در اين زمينه با من 
هماهنگ باشند. ايشان پيش نويس متن حكم را هم نوشته بود. من به 
آقاي متكي گفتم اين مسووليت نهايتا اجراي تصميمات هسته اي كشور 
اس��ت و از الان هم معلوم است كه سياس��ت جديد چه خواهد بود و من 
هم يك درصد ش��ك ندارم پرونده به ش��وراي امنيت خواهد رفت و لذا 
من نمي توانم مجري چنين سياست هايي باشم. منتهي به آقاي متكي 
گفتم من حاضرم به عنوان يك كارشناس ساده در دفتر شما بنشينم و 
هرروز نقطه نظرات كارشناسي خودم را مكتوب در اختيار شما قرار دهم 
زيرا اين را يك وظيفه مي دانم. وقتي هم دكتر روحاني مسووليت مركز 
تحقيقات را پذيرفت ومن هم معاون بين الملل ايشان شدم، هرهفته يك 
گزارش كارشناسي تقديم مسوولان مي كرديم. در آن گزارش ها عواقب 
سياست هاي وقت را گوشزد مي كردم و پيشنهادهايي هم ارايه مي كردم 

اما كسي نظرات ما را قبول نداشت.

پرونده ديپلماسي
روايت سال


